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۳ روز قبل از شهادت سیدحسن نصرالله، دبیرکل حزب 
الله توسط اسرائیل، نشست اهمیت مقابله با نفوذ با نگاهی 
بر حضور اتباع و مهاجران غیرقانونی با حضور »مصطفی 
کواکبیان«، عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس دهم و 
امنیت ملی مجلس  »شهریار حیدری«، عضو کمیسیون 
یازدهم در »کافه خبر« خبرگزاری خبرآنلاین برگزار شد.

نکته مورد توافق در اظهارات هر دو مهمان این کافه خبر این بود 
که مهاجــران و اتباع افغان در ایران تبدیل به یک خطر امنیتی 
برای ایران شده اند و باید ساماندهی و نظارت بر آنها جدی گرفته 

شود.
شــهریار حیدری تاکید براین نکته داشــت که بیشتر شهدای 
حزب الله، لبنان و سوریه ناشــی از نفوذ هستند و کواکبیان نیز 
تاکید داشت اتباع مانند ابزاری در دست عوامل نفوذ هستند که 
هر وقت بخواهند اقدام ضدامنیتی انجام دهند از آنها اســتفاده 

می کنند. 
مشروح میزگرد مصطفی کواکبیان و شهریار حیدری، در »کافه 

خبر« خبرگزاری خبرآنلاین را بخوانید؛
***

در شــرایط فعلی تا حرف از اخراج اتبــاغ غیر مجاز و 
برگرداندن آن ها می شود، صداهایی بلند می شود که شما 
نژادپرست، مهاجرستیز و افغان ستیز هستید. به نظر شما 
این نگاه تا چه اندازه درست است؟ و از طرفی اتباع چقدر 

پتانسیل تبدیل شدن به تهدیدات امنیتی را دارند؟
حیدری: در طول چهل ســال گذشــته با چهار موج گســترده 
مهاجرت به کشــور مواجه بوده ایم، به این ترتیب که یک موج از 
عراق به ســمت ایران و دیگری از کشور کویت به ایران، دو موج 

سنگین از افغانستان به کشورمان.
در نتیجه نزدیک به چهل میلیون نفر در این چهل ســال ورود و 
خروج و طرد داشته ایم که این دو برابر جمعیت افغانستان است 
که بارها به کشــور ما آمده اند و رفتنــد. طبق آماری که گرفته 
ایــم، تعداد زیــادی از این افراد بیش از هفــده بار به جمهوری 
اســلامی مراجعه کرده اند، طرد شده اند و مجدداً برگشتند. آمار 
نشان می دهد حدود چهار میلیون نفر به صورت رسمی در کشور 
اقامت دارند و نزدیک به دو میلیون نفر هم به صورت غیر قانونی 

در کشور حضور دارند.
در حالی که طبق بررســی دقیقی که انجام شــده، از این چهار 
میلیون نفری که در کشــوراقامت دارند، به دو میلیون نفر آنها 
نیاز کاری داریم که در کشــور بماننــد و در حوزه های مختلف 
کار کنند. اگر این ها به کشــورخود برگردند، با خلأ جدی کاری 
در حوزه های زیرســاخت مانند آپارتمان سازی و حوزه های دیگر 

مواجه می شویم.
پنجاه درصد از این چهار میلیون نفر باید به مرور طرد شوند. دو 
میلیون نفری که به صورت غیر قانونی در کشــور هستند، قطع 
به یقین باید با برنامه ای زمان بندی شــده از کشور خارج شوند. 
همه این موارد نیازمند به چند مولفه و موضوع بسیار مهم است. 
یکی از آن ها موضوعات داخلی است. در شرایط فعلی ۲۲ سازمان 
و نهاد در کشــور درمورد اتباع خارجی دخالت دارند که بسیاری 
از این ســازمان ها موازی کاری می کنند. همین الان به هر تبعه 
افغانی سه کارت اقامتی توسط سه نهادی که باید منسجم باشند 
وهم افزایی کنند، داده می شود و به دلیل موازی کاری مشکلاتی 
ایجاد کرده اند. هر تبعه افغانی در ســه جا به اســم های مختلف 

می تواند اقامت خود را ثبت کند.
این یک خطر جدی در حوزه اجتماعی و امنیتی است. بنابراین 
بدون شک حضور اتباع در کشور ما یک خطر جدی است و نیاز 
به یک ســازماندهی دقیق و برنامه ریزی در کوتاه و میان و بلند 

مدت دارد.
در همین چند ماه گذشته دو میلیون نفر از اتباع افغانی از کشور 
طرد شده اند، به این ترتیب که یا به کشور افغانستان رفته اند و یا 
از طریق پاکســتان به کشورهای حاشیه خلیج فارس یا ترکیه و 

عراق مهاجرت کردهاند.
آقای کواکبیان! نظر شــما دربــاره تهدید امنیتی اتباع 

غیرقانونی در کشور چیست؟
کواکبیان: همانطور که مطرح شــد، فعــلا همه نگاه ها بر روی 
اتباع افغانستان رفته است. در حالی که ما اتباع دیگر هم داریم و 
یکی از مشکلات این است که هیچ آمار دقیقی از این اتباع وجود 
ندارد. اخیراً یکــی از نماینده های مجلس گفته بود ۱۶ میلیون 

تبعه افغانی داریم. در حالی که اینطور نیست.
هیــچ کدام هم نمی گویند که از دوســتان عراقــی چند نفر در 
کشورهســتند. در مورد آمار اتباع بقیه کشورها هم بنده جایی 
بــه صورت منظم ندیــده ام. برخی از دانشــگاه ها تبعه خارجی 
را به عنوان دانشــجو می پذیرند. هــم پردیس های دولتی و هم 
دانشــگاه های غیر دولتی، تا حدود ۴۰ هزار دانشجوی خارجی 

گرفته اند.
صحبت بنده این است که اگر آمار دقیق از تعداد اتباع خارجی در 
کشور داشته باشیم، خوب است. من از دوستان نیروی انتظامی 
تشــکر می کنم که در این دو ســه ماه اخیر فعالیت جدی تری 
نســبت به آن اتباعی که به صورت غیرقانونی در کشــور حضور 
دارنــد، انجام می دهند. بحثم این نیســت که اتباع فقط ممکن 
است در کارهای غیرامنیتی نقش ایفا کنند، در بیشتر آسیب های 
اجتماعی هم نقش این ها را نباید فراموش کرد چنانچه در اخبار 
و رسانه ها زیاد می بینیم که گاهاً چه فجایعی توسط اتباع انجام 

می شود.
معتقدم که گاهی شاید تسامح نسبت به اتباع خارجی می کنیم. 
این که آقای حیدری می فرمایند طرد بیشتر از ورودشان است، 
خیلی محسوس نیست و برعکسش محسوس است. در شهرهای 
مختلف می بینیم حضور افغانی ها خیلی بیشتر شده است و باید 
فکری برای این کرد. این نکته یک خطر است، واقعا تعارف ندارم 
و خیلــی جاها مطرح کرده ام، خطر تفکر طالبان اســت که باید 

روی آن دقت کرد.
کاری نــدارم الان دولت فعلی می گوید کــه با آن طالبان قبلی 
فرق می کنیم و متفاوت هســتیم. بالاخره دوره ای بود و طالبان 
حاکم بود و بعد آمریکایی ها بودند و کشــور افغانستان با کرزای 
می چرخید. الان شکل جدید طالبان می گوید ما چه با دوره ای که 
کلا حکومت دست طالبان بود و چه زمان حضور آمریکایی ها در 

منطقه فرق می کنیم. ولی این حضور خطرناکی است.
اگــر زمانی این ها آلت دســت قدرت های بیگانه واقع شــوند و 
بخواهند اقدامی انجام دهند، نیروی میدانی زیاد این ها می تواند 
برای ما یکی از خطرهای امنیتی باشــد. می خواهم بگویم دست 
اندرکاران وزارت کشور و نیروی انتظامی و عناصر ذی ربط باید به 
این موضوع توجه داشته باشند که حضور برخی از این تبعه های 
افغانی این دو ضرر را می تواند داشــته باشد که به طور مشخص 
ایــن ضررها در بحث آســیب های اجتماعــی و امنیتی مطرح 
هستند. امکان دارد اتفاقاتی بیافتد و بعدا بگوییم ای کاش قبل 
از این بیشتر فکر می کردیم. لذا معتقد هستم حتما باید نسبت 
به مجموعه اتباع کشــورهای خارجی چه عراق یا پاکســتان و 

افغانستان، چاره ای اندیشید.
الان گفته شــده که می خواهند اتباع را ســازماندهی کنند و به 
صورت فعال تری نقش داشــته باشند. اتباع این حوزه ای نیست 
که فقط برای کشــور ما باشد. همه دنیا ضوابطی برای مهاجران 
دارند و گاهی وقت ها خیلی ضوابط ســخت گیرانه ای برای ورود 
ایرانی ها به کشورهایشان دارند و بسیار سخت گیری می کنند. لذا 
امیدوارم این ســازمان ملی مهاجرت هرچه سریع تر قوام خود را 

پیدا کند و بتواند در همه جنبه ها فعالیت کند.

اشار شــد که سازمان و نهاد مشخصی در امر ساماندهی 
اتباع وجود ندارد، مشخصا الان مسئولیت حضور اتباع در 
کشــور را متوجه چه نهادهای امنیتی و اجرایی و نظامی 

بدانیم؟
کواکبیان: چون جناب آقای حیدری وزارت کشور حضور داشته 
و دارند، فکر می کنم اصلی ترین نهاد به وزارت کشور بر می گردد. 
حتی نیروی انتظامی هم با آن ها همکاری می کند. ولی در عین 
حال، وزارت اطلاعات نمی تواند مبرای برخی از اطلاعاتی باشد که 

این ها دارند و یا بگوییم وزارت خارجه بی تقصیر است.
آن ها هم می توانند در تفاهم نامه ها و قراردادهای بین المللی که 
با کشــورهای همجوار دارند، ضوابطی ایجاد کنند. در عین حال 
نهادهای دیگری که در دستگاه های امنیتی و نظامی و اطلاعاتی 
هســتند، مجموعه کسانی که در این دستگاه هستند مسئولیت 
دارند، می توانند در حوزه ساماندهی اتباع نقش آفرینی کنند. ولی 
به طور مشخص این سه وزارتخانه یعنی وزارت کشور، اطلاعات 

و وزارت امور خارجه مسئولیت بیشتری در حوزه اتباع دارند.
حیدری: متولی امور و ساماندهی اتباع خارجی در تمام کشورها 
وزارت کشور است. همین الان بحث قرارگاه طرد اتباع مهاجرین 
خارجی و حضور ۲۲ دستگاه که در قبال این ها مسئولیت  دارند، 
در حال اجرا است. اشــاره فرمودند وزارت کشور متولی است و 
وزارت خارجه و وزارت اطلاعات و نهادهای نظامی و خود نیروی 
انتظامی به صورت مشــخص مســئولیت طرد دارد و همینطور 

بهزیستی و هلال احمر.
با توجه به این که ۲۰ و چند سال در حوزه های امنیتی و مرزی 
و اجتماعی کار کارشناســی می کنم، اعتقاد دارم با این شیوه ای 

که در این ۴۰ ســال گذشــته پیش گرفته ایم، نتوانسته ایم در 
حــوزه اتباع کار خاصی انجام دهیم بــه این معنی که هدفمند 

کار نکرده ایم.
اتباع یا فرصت هســتند یا تهدید. بسیاری از کشورهای اروپایی 
به خاطر جمعیت و تعادل در جمعیــت از اتباع خارجی نهایت 
بهره منــدی را دارند. ولی در کشــور ما علیرغم این که میزبانیم 
و آنها مهمان هستند، اما به دلیل عدم برنامه ریزی دقیق، نه ما 

راضی هستیم و نه مهمان راضی است. 
اعتقاد دارم که باید نظام جمهوری اســلامی مخصوصا در حوزه 
حاکمیــت، تکلیف اتباع را مشــخص کند. از طرفــی برخی از 
دستگاه ها با این اتباع گردان هایی تشکیل می دهند و در سوریه 
می جنگنــد که فاطمیــون و حیدریون از جملــه این گردان ها 
هستند. لذا از این نظر حضور اتباع را یک نگاه و فرصت می دانند.
از طرفی وقتی به مســائل اجتماعی کشور بر می گردیم متوجه 
می شویم که در بسیاری از شهرستان ها ترکیب و بافت جمعیتی 
بهم خورده و غالب آن جمعیت افغانســتانی شــده است. این بر 
تمدن و فرهنگ ایرانی و اقتصاد منطقه و معیشــت منطقه تاثیر 
می گذارد. همه اتباع به عنوان میزبانی که اصلا به عنوان جمعیت 
ثابت به حساب نمی آیند و از یارانه استفاده می کنند و بر عدم رفاه 
مناسب ایرانی ها استفاده می کنند. از طرفی در حوزه امنیت واقعا 
اگر از هزار تا یک نفر پر خطر باشد، کاملا می تواند امنیت کشور 

ما را به چالش بکشد. این یک بحث جدی است.
در حادثه کرمان و شــاهچراغ، مستقیما نقش اتباع خارجی در 
ناامنی ها و ایجاد مشــکلات امنیتی را مشاهده کردیم. بالاخره 
این هــا جزو مواردی اســت که نباید به آن کم اهمیتی شــود. 
اعتقاد دارم سازمان ملی مهاجرت باید با پشتوانه حاکمیت هرچه 
سریع تر شــکل بگیرد. فکر می کنم حداقل شش سال زمان نیاز 
داریم تا وقتی که این اتباع را ساماندهی و از کشور خارج کنیم.

ضمن این که با توجه به آمار جمعیت اتباع خارجی، بیشتر تاکید 
ما روی اتباع افغانستانی است. وگرنه اتباع عراقی و بنگلادشی و 
پاکستانی و برخی از کشورهای دیگر هم در کشور حضور دارند.

به نظرم حاکمیت باید چاره اندیشــی کند و حضور این اتباع را 
جدی بگیرد. صرفنظر از نگاه هایی که به این موضوع است، کاملا 
در قالب یک سیسســتم هوشمند، تمام اتباع مدیریت و کنترل 
شــوند. اگر قرار است ماندگار باشــند، باید هوشمندانه مدیریت 
شــوند.در آینده نزدیک و نه خیلی دور، اگر این ها ســاماندهی 
نشــوند، دیگر نمی تــوان کاری کرد. به هر حال ســازمان ملی 
مهاجرین در مجلس شورای اسلامی و کمیسیون امنیت و داخلی 
شوراها در حال بررسی است. هرچه سریع تر باید به نتیجه برسد 

و در صحن مجلس تصویب شود. 
کواکبیان: فرمایش آقای حیدری کاملا درســت است که نگاه 
باید نگاه حاکمیتی باشــد و نگاه منسجمی باشد. عجیب است 
که برخی برخوردهای مربوط به مهاجرین حتی در اســتان های 
مختلف، متفاوت اســت. بالاخره داریم کســانی را که در قالب 
فاطمیون و حیدریون فعالیت می کنند. حتما نظمی دارد. معتقدم 
شــورای عالی امنیت ملی برنامه هایی دارند و درست است. ولی 
این که امام جمعه ای در استانی بگوید که هیچ کسی نباید با این 
برادران افغانی و عراقی برخورد کند و این ها برادران ما هســتند، 

این صحبت ها به نظرم باید جلویش گرفته شود.
اگر آن امام جمعه در این نظام جمهوری اســلامی مقام امامت 

جمعه را گرفته باید تابع سیاست های کلی کشور باشد. البته ذهن 
عزیزان در شهر مقدسی نرود. ولی حتی کسی در کرج صحبتی 
می کند که افاغنه باید اینطور و آن طور باشــد. ولی باید نظم و 
نسق خاصی داشته باشند و حاکمیت مداخله جدی داشته باشد 

و یکسان در همه استان ها برخورد داشته باشند .
این موجی که به آن اشاره کردید از زمان روی کار آمدن 
طالبان گسترده تر شد و از بیابان ها و مناطق صعب العبور 
به داخل کشــور می آمدند. برخی معتقدند که مرزها باز 
گذاشته شده بود. چه شــرایطی پیش آمد که مرزها باز 

شدند و با چه منطقی؟
حیدری: درمورد بحث مهاجرت اتباع مخصوصا افغانی نباید از 
واقعیت ها دور باشــیم، چون تعداد اتباع بقیه کشورها کم است 
روی بقیــه صحبت نمی کنیم. وگرنه همین الان از چند ملیت و 
قوم در کشور ما حضور دارند. به دلیل نا امنی های چند ساله در 
کشور افغانستان چند موج مهاجرت به ایران داشتیم و ناچارا باید 

ایران بخشی از این ها را می پذیرفت.
ولی بایــد در همان مرز، اردوگاه مــی زد و کمک های نهادهای 
بین المللــی را به عنوان ناظر دعــوت می کرد و اجازه نمی داد به 
عمق مرز و اســتان های مختلف بیایند. اما اجــازه دادند که در 
چهار پنج استان شرقی اســکان یا حضور و تردد داشته باشند. 
بعدا گفتند اشکالی ندارد و در ۹ استان باشند. منطقی پشت این 

قضیه نبود و از روی ناچاری بود.
ناچارا وقتی قدرت کنترل و ســاماندهی نداشتیم، این را توجیه 
کردیم که این ها همســایه و برادر و خواهر ما هستند. ولی وقتی 
مرز داریم، مرز حرمــت دارد. در تمام دنیا مرز احترام و حرمت 

دارد. این حرمت شــکنی بود که این موج جمعیت در تمام نوار 
مرزی ما در شــرق بتوانند به راحتی تردد کنند و قاچاق کنند، 
الان در بیش از ۲۲ اســتان ما ا اتبــاع خارجی کمابیش حضور 

دارند.
امروز با این پدیده مواجه هستیم که هم امنیت و هم اقتصاد و هم 
فرهنگ و اجتماع و تمدن ما تحت تاثیر قرار می دهند و متاسفانه 
کمتر تاثیر پذیر هستند. آقای دکتر به بخشی اشاره کردند که از 
نگاه استراتژیک قابل قبول است. می خواهد جمعیتی بپذیرید که 
می تواند اثر گذار باشــد و فرهنگ یک کشور را منتقل کند. ولی 
برعکس ما تحت تاثیر هستیم و سودی از حوزه فرهنگ نبرده ایم. 
بحث دیگر، بحث اســتفاده از کمک های بین المللی اســت که 
متاسفانه نسبت به جمعیت بســیار کم است. همچنین یکی از 
مولفه های دیگری که قابل توجه است مذاکره جدی با افغانستان 
با تاکید بر طالبان اســت که نســبت به پذیرفتن و برگشــت و 
عفو عمومی اتباع اقــدام کنند. بخش عمده ای از جمعیت اتباع 
نمی توانند از ترس طالبان برگردند، شــرایط برگشــت دارند و 
می خواهند برگردند اما می ترسند. موضوع دیگر، هوشمند کردن 
و هوشــمند سازی مرزها اســت. با دیوار کشیدن و سیم خاردار 

نمی توانیم جلوی مهاجرت را بگیریم.
اما با هوشمند کردن این مرزها از نظر تکنولوژی دفاعی و امنیتی 
و نظامی می شــود مرز را هوشمند کرد و تردد را کنترل کرد و با 
ترددهای غیر مجاز برخورد کرد. قبل از هر چیز به کشور متبوع 
و اتباع خارجی مخصوصا افغانستان و پاکستان اعلام خطر کرد. 
مرزهای ما الان هوشمند نیست. از ابتدایی ترین امکانات مرزبانی 

استفاده می کنیم. 
کواکبیان: بحث مبــادلات اقتصادی هم وجــود دارد که این 

مسئله مهم است. بین ۱۵ کشور همسایه، همین دو کشوری که 
اسم آنها مطرح شد یعنی عراق و افغانستان، بیشترین مبادلات 
اقتصادی را داریم. حجم کالاهایی که به آن جا می رود و می آید، 
اهمیت دارد. اگر سیاســت منسجم کلی داشته باشیم حتما در 
بحث هــای اقتصادی هم می توانیم اعمــال کنیم. برای مثال در 
بحث راهپیمایی بزرگ اربعین با کشــور عراق، به دلیل اهمیتی 
که دارد و درست هم باید برگزار شود، مشاهده می کنیم که برای 
آن مدت ها ستاد درست می کنیم که روادید اینطور باشد. جدی 
هم هست و خوب هم هست. اما در طول سال و در ارتباط با این 

کشورها هم باید این برنامه ریزی را داشته باشیم.
با اطلاع می گویم که اگر آمار بگیرید، ما با این دو کشور مبادلات 
اقتصادی فراوانی داریم. واقعیت هایی وجود دارد که در ســالگرد 
حاج قاســم در کرمان و شــاهچراغ جلوه می کنــد. امکان دارد 
بسیاری از خرابکاری های جزیی هم در جاهای دیگر انجام شود 
که مانند این ها جلوه نداشته باشد و باید به آن ها هم توجه شود. 
لذا یکی از فشــارهایی که می توانیم برای روابط دو جانبه با این 

کشورها درمورد اتباع داشته باشیم، مباحث اقتصادی است.

با توجه به این که هر دو بزرگوار سابقه حضور در کمیسیون 
امنیت ملی را دارند، گفته می شود برخی عناصر آموزش 
دیده طالبان در میان مهاجران داخل ایران شده اند. آیا در 

این مورد اطلاعی دارید؟
کواکبیان: در مورد این که آن ها ماموریت ویژه از طالبان برای 
خرابکاری پیدا کرده باشند، خیلی مستندات نداریم. ولی عوامل 
نفوذی که در دســتگاه ها هســتند، خیلی از این اتباع استفاده 
می کننــد. اینکه بگویید این ها صبح به صبــح کارت می زنند و 
طالبان دســتور می دهد به این ترتیب نیست اما حضور این ها به 
صورت گسترده می تواند یک نوع زمینه ایجاد کند و کسانی که 
می خواهند کارهای دیگری انجام دهند و عوامل دیگری هستند 

از وجود این ها استفاده کنند و به نوعی سوار این ها شوند.
در حقیقــت افراد با پول هایی که خــرج می کنند و امکاناتی که 
دارند، اتباع که افراد ضعیفی هستند، را راضی می کنند. معتقدم 
بحث نفوذ را باید جدی تر بگیریم. اعتقادم این اســت که خطر 

عوامل نفوذی از عوامل اتباع خارجی بیشتر است.
در جلسه ای که دبیر شورای امنیت ملی با اصحاب رسانه گذاشته 
بود، آن جا به شدت بحث کردم که این اسماعیل هنیه چه شد؟ 
چرا باید به این راحتی شــهید می شد؟ مهمان ما بود. آن هم در 
ابتدای روی کار آمدن دولت پزشــکیان این اتفاق افتاد. توجیه 
دبیر شورای عالی امنیت ملی این بود که ما اصلا فکر نمی کردیم 
برای یک شــخصیت که جنبه بین المللی دارد، بخواهند چنین 
برنامه ای داشته باشند. عجیب است که دقیقا در همان جایی که 
سایر نیروهای فلسطینی و دیگران هم بودند، به نوعی هماهنگ 

کردند که فقط او به شهادت برسد.
این نفوذ در عمق دستگاه های ما ایجاد شده است. معتقدم باید 
قدر سربازان گمنام را بدانیم و برای ما اهمیت و ارزش دارند، اما 
باید کمی بیشتر دقت کنیم و بحث نفوذ را خیلی جدی بگیرند. 
دســتگاه های خارجی کار می کنند و اصلا هم به روی خودشان 
هم نمی آوردند. اما ضرباتی را از این نفوذ خورده ایم. فقط حادثه 
ترور هنیه نبود. چنانچه در آبسرد هم به نوعی هماهنگ کردند 

که حتی همسر شهید فخری زاده هم ضربه نبیند.
این مهم اســت. اخیرا در بحث لبنــان و این پیجرها که مطرح 
شــد، عده ای می گویند پس در مورد موبایل هایمان فکر کنیم. 
یعنی قبــل از این فکر نمی کردید و الان که اینطور شــده فکر 
می کنید. پس اعتقادم این است که در موضوع نفوذ هم مقداری 

باید وارد شویم.
نیروهای آموزش دیده که همگام با مهاجرین وارد کشور 
می شوند، تا چه اندازه برای کشور خطر محسوب می شوند؟ 

برخی می گویند اینها مانند بمب ساعتی هستند.
حیدری: در امنیت جهانی موضوعی تحت عنوان جلوگیری از 
مســافرین پر خطر داریم که عموما در قالب این ترددها اســت. 
حتی امکان دارد به صورت رســمی و غیر رسمی پرخطر باشند 
و موضوع صرفاً افرادی که غیر قانونی وارد می شوند نیست، بلکه 
افرادی که دنبال تهدید امنیت به شــکل سازمان یافته هستند 
و تحت ســرویس های بیگانه یا همکاری سرویس های داخلی را 
مســافران پرخطر می گویند. به این ترتیب که ممکن است برای 

کشور خطر ایجاد کند.
طالبــان یک خطر بالقوه برای تهدیدات منطقه ای اســت. فقط 
طالبان در کشور افغانستان نداریم. به موازات آن، جریانی شکل 
گرفته به عنوان داعش شرق که تمام بازماندگان داعش در عراق 
و سوریه و کشورهای عربی در افغانستان جمع شده اند و الان در 

حال جذب و آموزش و ساماندهی هستند.
قطع به یقین خطر داعشــی که در افغانســتان در حال شــکل 
گیری اســت و در حال آموزش اســت، برای ایران و پاکستان و 
تاجیکستان و کشورهای منطقه بیشتر است. اما رویکرد داعش 
افغانستان بیشتر تهدید به سمت ایران و بخشی از پاکستان است. 

به هر شکل ممکن اســت به صورت هدفمند تعدادی از همین 
مهاجرین و اتباع غیر قانونی در همان قالب ساماندهی و به کشور 

اعزام شوند. نباید از این موضوعات غافل باشیم.
کشورهای اروپایی هم به همین شکل از مهاجرین در حوزه های 
خدماتی و حوزه هایی که نیاز دارند استفاده می کنند. تفاوتشان با 
ما این است که نخبگان را می پذیرند و افراد متخصص و مهندس 
و تکنســین می پذیرند اما ما بدبخت ترین قشر مردم افغانستان 

را می پذیریم. 
نکته ای گفتید که اتباع از ســر ناچاری پذیرفته و وارد 
شدند. دو سه سال پیش در قالب طرحی گفتند که کارت 
اقامتی در ازای ۵ هزار دلار یا صد میلیون تومان بود برای 
اقامت پنج ســاله به آن ها می دادند. در جریان این قضیه 
هستید؟ آیا خودش به همین تثبیت این روند کمک نکرد؟
حیدری: خیر، قرار شد کسانی که حداقل ۲۵۰ هزار دلار سرمایه 
دارند وارد کشور شوند و این ها درخواست کنند که در کشور ما 
می خواهند ســرمایه گذاری کنند و هویت این ها مشخص است. 

در کشورهای دیگر هم به همین ترتیب است. این کلیت ندارد.

باتوجه به این که تهدیدات دیگری غیر از اتباع داریم و 
بحث حملات سایبری و نفوذ مطرح است، به نظر شما این 
حملات سایبری که اخیرا توسط اسراییل انجام شده تا چه 

حد به قضیه نفوذ ربط پیدا می کند؟
کواکبیان: طبعا بحث حملات سایبری یکی از مباحثی است که 
دستگاه های اطلاعاتی و جاسوسی کشورهای مختلف برای مختل 
کردن روابط معمولی اقتصادی، مالی،  سیستم های بانکی و حتی 
برای جایگاه های سوختشان و بســیاری از این مسائل پیگیری 
می کنند. در حال حاضر دنیا به سمتی رفته که یکی از کشورها 
وزارتخانه ای به نام هوش مصنوعی در نظر گرفته و وزیر معرفی 
کرده است. خوشبختانه نخبگان و متخصصان ما از جهت آی کیو 

و توانمندی کمتر از آن ها نیستند.
ولی باید بســتر فراهم شــود که این ها بتوانند این کار را شکل 
دهند و با این حملات سایبری مقابله کنند که امکان جلوگیری 
آن وجود دارد. متاسفانه در بسیاری از امور بعد از وقوع به دنبال 
علاج آن هستیم. زمانی نماینده کمیسیون امنیت ملی مجلس 
در مرکز ملی فضای مجازی بودم. در آنجا بیش از این که ببینیم 
چه نرم افزاری را باید خودمان با برنامه ریزی تقویت کنیم، مدام 
دنبال فیلترینگ و مسدودی و این موارد بودیم که نگذاریم آن ها 
فعالیت کنند. در صورتی که باید به دنبال کارهای ایجابی باشیم. 
یعنی در دنیا ادعایی در این زمینه داشته باشیم. معتقدم اگر قرار 
باشد در کل حکومت و سیستم، این فعالیت ها ساماندهی شود، 
اگر چنین شیطنتی کنند ده تا می خورند، حملات سایبری معنا 
ندارد. چون برخی ضعف ها و خلل ها و نقاط ضعف ما را می بینند 

چنین بازی هایی می کنند.
این حملات سایبری تا چه انداز به به نفوذ مربوط است؟

کواکبیان: آن هم هســت. معتقدم بحث نفوذ در همه جا موثر 
اســت. واقعیت این اســت که این دو ماهی که حدودا از دولت 
می گــذرد خیلی خبر نــدارم که وزیر ارتباطــات ما چه اقدامی 
کرده اســت. حداقل گزارشی بدهند و بگویند کارهایی کرده ایم 
و بحث هایی داشــت هایم. لذا معتقدم به جــای این که مدام از 
مسدود کردن و انسداد بگوییم، فعالیت هایی داشته باشیم و نرم 

افزارهای این چنینی یا بحث های ایجابی داشته باشیم.
یعنی در دورانی که شــما شــورای عالی فضای مجازی 
بودید، بحث نفوذ و حملات سایبری جدی نبود و بیشتر 

فیلترینگ مطرح بود؟
کواکبیان: لزوما قضیه فیلترینگ را هم نمی گفتند. ولی نوع تفکر 
و دیدگاه هایی که از دســتگاه های مختلف به آن جا می آمدند، 
ایــن بود که کاری کنیم تا جلوی بحث هــای آن ها را بگیریم و 
بیشتر به جای این که نرم افزارهای خود را تقویت کنیم، دنبال 
این بودیــم که نگذاریم آن ها فعالیت کنند. نوع دیدگاه ها دنبال 
این بود که نوعی تهاجم فرهنگی و تبلیغات مخرب علیه مبانی 
دینی و ســنت های ما صورت گرفته است. صحبت این است که 
بیــش از این و پیش از این که بخواهیم درمان کنیم، همیشــه 
می گویند پیشگیری کنید و کاری کنید که خودتان دست برتر 

داشته باشید.
حملات سایبری چه ارتباطی با نفوذ دارد؟

حیدری: خلق تکنولوژی اساساً یا در خدمت بشر است یا علیه 
بشــر و متناسب با نیازهای یک کشــور است. هر روز هم شاهد 
توسعه و به روز کردن تکنولوژی هستیم. هر کشوری قدرت برتر 
داشته باشد می تواند به خوبی از آن استفاده کند. بحثی که آقای 
دکتر کواکبیان هم اشاره کردند و مورد انتظار جامعه است، این 
است که آقای پزشکیان در مناظرات انتخاباتی به درستی به بحث 
فیلترینگ پرداختند که با علم و اطلاعات و آمار عرض می کنم، 
جز این که منافعش برای یک جریان مافیایی در کشــور باشد، 

هیچ گونه اقدامی نمی بینیم که به نفع کشور و جامعه باشد.
میلیون ها فیلترشــکن و وی پی ان توســط جمعیت کشور ما 

خریداری می شود. بالاخره باید آزاد کنند. 
باتوجه به این که قضیه پیجرها در لبنان پیش آمد، چقدر 

این خطر متوجه مسئولان ایرانی است؟
کواکبیان: این حملات را برخی ها یک نقطه ضعف برای رژیم 
صهیونیستی تلقی کردند که مردانه نمی تواند بجنگد و به راه هایی 
متوسل می شود که این کارها را کند. ولی بالاخره یک تکنولوژی 

است اما خیلی قبول ندارم که این نقطه ضعف است.
یک نقطه است که دست افرادی افتاده و باید راه حل آن را پیدا 
کنیم. معتقدم از آن طرف هم باید نقطه قوت هم داشته باشیم و 
بالاخره موشک هایی که حزب الله برای مناطق رژیم صهیونیستی 
می فرستد نقطه قوتی هست. ولی این موضوع پیجرها و حواشی 
آن که پیش آمده اســت و باز حملاتی کــه آن ها به دنبال این 

داشته اند، نزدیک به پانصد شهید در لبنان داشته ایم.
معتقدم که حتما باید به صورت ویژه، مسئولین امنیتی و شورای 
امنیــت ما این طور مواضع را دنبال کنند. مهم هم نیســت که 
بگوییم می خواهند دستگاه ها را وارد کنند. اصلا ببینیم که نحوه 
برخورد تکنولوژیک با این مواضع باید چه باشد. این که ما بگوییم 
این ضعفش هست و نمی تواند بجنگد، به نظرم جواب خوبی برای 

این بحث نیست.
حیدری: سازمانی به نام پدافند غیر عامل کشور وجود دارد که 
این سازمان با تاکید مقام معظم رهبری در کمیسیون امنیت ملی 
و صحن مجلس تصویب شــد. اهدافی که این سازمان پیگیری 
می کند، مصون سازی کشور در مقابل تهدیدات فضای سایبری و 
نظامی واقعی است. بیشترین کارکرد، جلوگیری از اثرات و تاثیر 
این فضای سایبری هســت. کما این که در مجلس هم در سال 
گذشته داشــتیم که نزدیک ۴۰-۵۰روز کل سیستم مجلس را 

مختل کرد.
آقــای وزیر وقت ارتباطات در دولت آقای رئیســی کاملا این را 
بررســی کرده بود و میدانی می دانســت که چقدر این ها سود 
می برند. ولی عملا کاری نمی کردند که دلیلش را خودشان پاسخ 

خواهند داد. *می دانید سر این مافیا به کجا وصل است؟
حیدری: داخلی اســت. نه ارتباطی به امریکا و نه اسرائیل دارد. 

منافع عده ای را تامین می کند.
چه کسانی؟ سیاسیون یا ...

حیدری: خیر. مادی و اقتصادی هســتند. اصلا این بهانه است. 
همــه همان هایــی که نیاز به کســب و کار از ایــن فضا دارند، 
فیلترشــکن می خرند. یعنی فرد نیاز دارد تا از فیلترشکن برای 
کسب و کار خود استفاده کند و این ها در هر شرایطی نیاز دارند، 
تامین کنند. با میلیاردها تومانی که در جیب مافیایی می رود که 
خود دولت آگاه از این مافیا است. البته این دولت هنوز تازه آمده  

و نباید زیر سوال برد.
بالاخره پولی که جابجا می شــود مشخص است به کجا 

می رود و چه کسی است. این مافیا هم یک نفر نیست.
حیدری: بالاخره یک جریان هستند.

چقدر قدرت دارند؟
حیدری: یک شبکه است. شبکه هم حتما پشتوانه دولتی دارد.

کواکبیان: در اینجا دو بحث مطرح اســت. یکی این که بالاخره 
فرد باید فیلترشکن تهیه کند تا بتواند کار خود را انجام دهد. ما 
چنین مشکلی نداریم. ولی مشکل بزرگتری داریم که دیگر دست 
دولت است. دست مافیا نیست که طوری کار کند که شما برای 

یک مطلب کوچک، یک ساعت الاف نشوید.
این دیگر دست وزارت ارتباطات است که فضا محدود می شود که 
به راحتی نمی توان فعالیت کرد. به عبارت دیگر این که ســرعت 
اینترنت ما به این صورت اســت، به مافیا مربوط نیست. مربوط 
به دولت است و امیدواریم در دولت آقای پزشکیان بتوانیم بهتر 

نتیجه بگیریم.

دبيركل حزب مردم سالاري:

خطر عوامل نفوذي بيشتر از مضرات اتباع بيگانه است

در شــهرهای مختلف می بینیم حضور افغانی ها خیلی بیشتر شده است و باید فکری برای این کرد، واقعا 
تعارف ندارم و خیلی جاها مطرح کرده ام، خطر تفکر طالبان است که باید روی آن دقت کرد
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م

این که امام جمعه ای در اســتانی بگوید که هیچ کسی نباید با این برادران افغانی و عراقی برخورد کند و 
این ها برادران ما هستند، این صحبت ها به نظرم باید جلویش گرفته شود
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